1.        Nosinės balsės rašomos žodžio šaknyje, kai ą, ę, į, ų  giminiškų žodžių šaknyse kaitaliojasi su an, en, in, un. Pvz.: Kąsnis – kando, skęsti – skendo, lįsti – lindo, skųsti – skundė.

2.        Nosinės balsės ą, ę, į rašomos žodžių šaknyje, kai giminiškų žodžių šaknyje jos kaitaliojasi tarpusavyje. Pvz.: drįsti –drąsa, grįžti – grąža – atsigręžė, tęsti – tįsti – tąsa, mąsto – mįslė, rąžytis – įsiręžė, tręšti – trąšos, tįsoti, tįso, tįsojo (būti nusitęsusiam) – tąsa.

Įsidėmėti: pasiryžta, pasiryžimas, ryžtas, mastas, mastelis, tesėti, tesi, tesėjo, įgristi, įgrysta, įgriso, gražinti (puošti), išgražinti, tysoti (gulėti išsitiesusiam), tyso, tysojo.

3.        Nosinės ą, ę, žodžių šaknyje rašomos  tada, kai jos ir kirčiuotame, ir nekirčiuotame skiemenyje tariamos ilgai. Pvz.: ąsa - ąselė, ąžuolas, lęšis, vąšas, žąsis, žąslai, tęvas. 

4.        Nosines raides rašome kai kurių veiksmažodžių esamojo laiko formose, kai ą, ę tariami ilgai ir kirčiuotame ir nekirčiuotame skiemenyje. Pvz.: šąla – šąlu, gęsta – gęstu, bąlą, sąla, glęžta, tręšta, gvęra, tęžta, tręšta. 

5.        Nosinės balsės ą, ę, veiksmažodžių šaknyse nerašomos, jeigu šaknies balsės a ir e kaitaliojasi su ė. Pvz.: Grėsti, gresia, grėsė; grasinti, grasyti, grasė, grėsmė; drėksti, drasko, dvėsti, dvesia, gelti, gelia, gėlė.
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Priešdėlių rašyba
 

1. Priešdėlis į- visuomet rašomas su nosine. Norėdami nesuklysti, turime išnagrinėti žodžio sudėtį, nustatyti šaknį bei priešdėlį ir nepainioti su priešdėliais im-, in-.
Pvz.: 1. Į-pūtė, į-sakymas, į-siminti;
         2. Im-pilas, in-dėlis, in-takas.
PASTABA. Su į žodžio pradžioje rašome: įsčios, įsas (trumpas, striukas), įsutė (striukė), įsnauja, nors į čia ir nėra priešdėlis.
 
2. Yra keli dažniau vartojamo žodžiai, kurių pirmuoju skiemeniu einantis y tariamas ilgai, bet nėra priešdėlis, o šaknies balsis.

Pvz.: yra, yla, yrė, yra (megztinis), ypač, ypatybė, ypatingas, yda, ydingas ir kiti.
ĮSIMINTI: idėja, idealas, ideologija.

 

3. Abejojant, kokią ą priešdeliuose są-, sam- ar san- rašyti, reikia nustatyti žodžio šaknį ir priešdėlį. Priešdėlyje są- visuomet rašome ą.
Pvz.: san-tykis, są-monė, san-dėlis, są-narys, saman-os (saman – šaknis).
 
4. Lietuvių kalboje yra priešdėliai už-, iš-, at-, ap-, bet nėra uš-, iž-, ad-, ab-. Rašydami turime skirti žodžio šaknį nuo priešdėlio (kartais taip būna su sangrąžos dalelyte –si-).

Pvz.: 1. Už-snigo, už-sidėjo, už-šoko, už-žiebė;
         2. Iš-šaukė, iš-sinešė, iš-suko;

         3. At-bulas, at-sigauti, at-garsis;

         4. Ap-daras, ap-gamas, ap-žiūra.

 

5. Priešdėlis apy- rašomas su būdvardžiais, iš jų padarytais prieveiksmais ir daiktavardžiais, kurie sudaryti be priesagos.

Pvz.: 1. Apyregis, apyjaunis, apypilnis;
         2. Apygeriai, apyseniai, apyričiais;
         3. Apylinkė, apygarda, apybraiža.
ĮSIDĖMĖTI: keli daiktavardžiai rašomi ir su priešdėliu apy-, ir api-.
1. Apykaklė, apynasris, apyvaras;
2. Apikaklė, apinasris, apivaras.
 
6. Priešdėlis api- rašomas su veiksmažodžiais, kurių šaknis prasideda priebalsėmis b, p, ir su padarytais iš jų priesaginiais daiktavardžiais.

Pvz.:  1. Apibrėžti, apibėgti, apipilti;
          2. Apibrėžimas, apipylimas, apiplyšėlis.
 
7. Susidūrusios dvi priešdėlio ir šaknies balsės rašomos abi.

Pvz.:  1. Paakys, nuūžė, priima;
          2. Neaukštas, prieauglis, suuodė.

 

8. Priešdėlių ne-, be-, te-, balsis e, visiškai susiliejęs su veiksmažodžių balsiais e, ė, y ir dvibalsiu ie, išvirsta į e, ė.
Pvz.: 1. Ne + esu – nesu, ne + eina – neina, ne + esti – nesti, be + esi – besi;
         2. Ne + yra – nėra, be + yra – bėra, te + yra – tėra
